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  OR.0002.2.2023 

Protokół z obrad 

LII.2023 Sesji Rady Gminy Kowala 

z dnia 27 stycznia 2023 r. 

 

LII.2023 Sesja VIII kadencji odbyła się w budynku Urzędu Gminy w Kowali. Sesję rozpoczęto  

o godz. 09:00. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Kowala Dariusz Chruślak otworzył LII Sesję. Przywitał przybyłych Radnych, 

Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Sekretarz Alinę Szczęśniak, Panią Agnieszkę 

Delikat – Skarbnik Gminy, Kierowników Referatów Urzędu Gminy Kowala, Starostę Radomskiego Pana 

Waldemara Trelkę. Przewodniczący przywitał również Panie i Panów Sołtysów, przybyłych gości oraz 

mieszkańców oglądających sesję online.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak stwierdził, iż w obradach uczestniczy 14 radnych, co stanowi quorum 

zdolne do podejmowania proponowanych uchwał. (Nieobecny Radny Paweł Lis).  

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie LII.2023 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z L sesji Rady Gminy Kowala z dnia 29 grudnia 2022 roku. 
4. Przyjęcie protokołu z LI Nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Kowala z dnia 20 stycznia 2023 

roku. 
5. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
6. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr III.12.2018 Rady Gminy Kowala z dnia 

30 listopada 2018 r. w sprawie ustanowienia gminnego programu osłonowego 
w zakresie dożywiania „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023, Moduł 1 i 2  
zmienionej uchwałą nr VII.43.2019 Rady Gminy Kowala z dnia 29 marca 2019 r. 
w sprawie zmiany uchwały nr III.12.2018 Rady Gminy Kowala z dnia 30 listopada 2018 r. 
w sprawie ustanowienia gminnego programu osłonowego w zakresie dożywiania 
„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023, Moduł 1 i 2. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr III.13.2018 Rady Gminy Kowala z dnia 
30 listopada 2018 r. w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków poniesionych za 
świadczenia z pomocy społecznej w formie posiłku, świadczenia pieniężnego na zakup 
posiłku lub żywności albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych 
dla osób i rodzin objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole  
i w domu” na lata 2019-2023. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr III.14.2018 Rady Gminy Kowala z dnia 
30 listopada 2018 r. w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego 
do nieodpłatnego przyznania pomocy w formie posiłku, świadczenia pieniężnego na 
zakup posiłku lub żywności albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów 
żywnościowych dla osób objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole 
i w domu” na lata 2019-2023. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia stawek za 1 kilometr przebiegu pojazdów 
przewozu dzieci, młodzieży i uczniów niepełnosprawnych do placówek oświatowych. 
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11. Podjęcie uchwały w sprawie określenia kryteriów rekrutacji liczby punktów za 
poszczególne kryteria w postępowaniu rekrutacyjnym w roku szkolnym 2023/2024 do 
klas pierwszych publicznych szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Kowala, 
dla kandydatów zamieszkałych poza obwodem wybranej publicznej szkoły. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie określenia kryteriów obowiązujących na drugim etapie 
postępowania rekrutacyjnego w roku szkolnym 2023/2024 do publicznych przedszkoli  
i oddziałów przedszkolnych w publicznych szkołach podstawowych, dla których organem 
prowadzącym jest Gmina Kowala, określenia liczby punktów za każde z tych kryteriów 
i dokumentów niezbędnych do ich potwierdzenia. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przedłużenie umowy dzierżawy na 3 lata 
nieruchomości gruntowej stanowiącej własność Gminy Kowala. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Pani Teresy Garland w przedmiocie: 
„Upamiętnienia szóstej Rocznicy intronizacji Chrystusa Króla Polski w Krakowie- 
Łagiewnikach i potwierdzenia statusu cywilizacyjnego tutejszej gminy”. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na niewykonanie przez Wójta czynności 
nakazanych prawem, polegających na zapewnieniu dostępu do danych przestrzennych 
dotyczących miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego zgodnie 
z obowiązującymi przepisami. 

16. Przedstawienie sprawozdań z prac komisji stałych Rady Gminy Kowala za 2022 rok oraz 

pracy Rady Gminy Kowala za 2022 rok. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Rady Gminy Kowala na rok 2023. 

18. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planów pracy Komisji Rady Gminy Kowala na rok 

2023. 

19. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 

20. Sprawy różne. 

21. Zakończenie obrad.  

Wójt Dariusz Bulski wniósł wniosek formalny o wprowadzenie dwóch uchwał w punkcie 17 „Podjęcie 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości 

oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. Nr 177, 109/20 i 82 w obrębie geodezyjnym Kolonia-

Kończyce w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o.o.” oraz punkt 18 „Podjęcie 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomościach 

oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. Nr 256 w obrębie geodezyjnym Mazowszany, 506/6 i 486/2 

w obrębie geodezyjnym Trablice, 320 w obrębie geodezyjnym Kotarwice, 167/3, 158 i 214/3 w obrębie 

geodezyjnym Ludwinów oraz na dz. O nr ew. 1080/19 i 1080/42 w obrębie geodezyjnym Kosów 

Większy w Gminie Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

Porządek obrad z wprowadzonymi zmianami: 
 

1. Otwarcie LII.2023 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z L sesji Rady Gminy Kowala z dnia 29 grudnia 2022 roku. 
4. Przyjęcie protokołu z LI Nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Kowala z dnia 20 stycznia 2023 

roku. 
5. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
6. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
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7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr III.12.2018 Rady Gminy Kowala z dnia 
30 listopada 2018 r. w sprawie ustanowienia gminnego programu osłonowego 
w zakresie dożywiania „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023, Moduł 1 i 2  
zmienionej uchwałą nr VII.43.2019 Rady Gminy Kowala z dnia 29 marca 2019 r. 
w sprawie zmiany uchwały nr III.12.2018 Rady Gminy Kowala z dnia 30 listopada 2018 r. 
w sprawie ustanowienia gminnego programu osłonowego w zakresie dożywiania 
„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023, Moduł 1 i 2. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr III.13.2018 Rady Gminy Kowala z dnia 
30 listopada 2018 r. w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków poniesionych za 
świadczenia z pomocy społecznej w formie posiłku, świadczenia pieniężnego na zakup 
posiłku lub żywności albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych 
dla osób i rodzin objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole  
i w domu” na lata 2019-2023. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr III.14.2018 Rady Gminy Kowala z dnia 
30 listopada 2018 r. w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego 
do nieodpłatnego przyznania pomocy w formie posiłku, świadczenia pieniężnego na 
zakup posiłku lub żywności albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów 
żywnościowych dla osób objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole 
i w domu” na lata 2019-2023. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia stawek za 1 kilometr przebiegu pojazdów 
przewozu dzieci, młodzieży i uczniów niepełnosprawnych do placówek oświatowych. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie określenia kryteriów rekrutacji liczby punktów za 
poszczególne kryteria w postępowaniu rekrutacyjnym w roku szkolnym 2023/2024 do 
klas pierwszych publicznych szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Kowala, 
dla kandydatów zamieszkałych poza obwodem wybranej publicznej szkoły. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie określenia kryteriów obowiązujących na drugim etapie 
postępowania rekrutacyjnego w roku szkolnym 2023/2024 do publicznych przedszkoli  
i oddziałów przedszkolnych w publicznych szkołach podstawowych, dla których organem 
prowadzącym jest Gmina Kowala, określenia liczby punktów za każde z tych kryteriów 
i dokumentów niezbędnych do ich potwierdzenia. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przedłużenie umowy dzierżawy na 3 lata 
nieruchomości gruntowej stanowiącej własność Gminy Kowala. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Pani Teresy Garland w przedmiocie: 
„Upamiętnienia szóstej Rocznicy intronizacji Chrystusa Króla Polski w Krakowie- 
Łagiewnikach i potwierdzenia statusu cywilizacyjnego tutejszej gminy”. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na niewykonanie przez Wójta czynności 
nakazanych prawem, polegających na zapewnieniu dostępu do danych przestrzennych 
dotyczących miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego zgodnie 
z obowiązującymi przepisami. 

16. Przedstawienie sprawozdań z prac komisji stałych Rady Gminy Kowala za 2022 rok oraz 

pracy Rady Gminy Kowala za 2022 rok. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. Nr 177, 109/20 i 82 w obrębie 

geodezyjnym Kolonia-Kończyce w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa  

Sp. z o.o.  

18. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. Nr 256 w obrębie 

geodezyjnym Mazowszany, 506/6 i 486/2 w obrębie geodezyjnym Trablice, 320 w 

obrębie geodezyjnym Kotarwice, 167/3, 158 i 214/3 w obrębie geodezyjnym Ludwinów 

oraz na dz. O nr ew. 1080/19 i 1080/42 w obrębie geodezyjnym Kosów Większy w Gminie 

Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 
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19. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Rady Gminy Kowala na rok 2023. 

20. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planów pracy Komisji Rady Gminy Kowala na rok 

2023. 

21. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 

22. Sprawy różne. 

23. Zakończenie obrad.  

 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie porządek obrad wraz z wprowadzonymi 

zmianami. Rada Gminy głosowała: 15 - głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących.  

(na Sesję przybył Radny Paweł Lis).  

 

Ad.3. Przyjęcie protokołu z L sesji Rady Gminy Kowala z dnia 29 grudnia 2022 roku. 
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie protokołu z L sesji Rady Gminy Kowala z dnia 

29 grudnia 2022 roku. Rada Gminy głosowała: 15- głosów za, 0 – głosów przeciw, 0– głosów 

wstrzymujących.  

Ad.4. Przyjęcie protokołu z LI Nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Kowala z dnia 20 stycznia 2023 roku.  
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie protokołu z LI Nadzwyczajnej sesji Rady 

Gminy Kowala z dnia 20 stycznia 2023 roku. Rada Gminy głosowała: 13- głosów za, 0 – głosów przeciw, 

2 – głosy wstrzymujące. 

Głos zabrał Starosta Radomski Waldemar Trelka. Pan Starosta przybył na Sesje, aby zdać relację z tego 

co się  działo w ciągu minionego roku oraz jakie są plany na bieżący rok.  

Pan Starosta podziękował wszystkim Radnym za przyjęcie uchwały ws. nadania nazwy rondu  

w miejscowości Kowala-Stępocina oraz wszystkim uczestnikom spotkań przy rondzie i w PSP  

w Mazowszanach. Rondo zostało wybudowane przez Powiat Radomski, ale utrzymanie oświetlenia jest 

już w gestii gminy. Podobnie z nasadzeniami i utrzymaniem terenu wokół ronda.  

W dniu 30 stycznia 2023 r., o godz. 9:00 jest zaplanowane spotkanie z wszystkimi Wójtami oraz 

Burmistrzami z terenu powiatu radomskiego. Tematem spotkania będzie omówienie planowanych 

inwestycji.  

Pan Starosta poinformował o planowanych inwestycjach: 

- Rozbudowa drogi powiatowej Orońsko-Dąbrówka Zabłotnia-Ruda Mała. W 2021 roku Powiat zlecił 

opracowanie dokumentacji projektowej. Na daną inwestycje jest szansa na otrzymanie 

dofinansowania. Obecnie jest ogłoszony przetarg, i złożona deklaracja Pana Wójta Bulskiego  

o dofinasowaniu tej inwestycji w wysokości 35 % wkładu własnego.  

- Rozbudowa drogi powiatowej Radom-Gębarzów-Polany odcinek o długości 7700 metrów – na terenie 

Gminy Kowala, Skaryszew, Wierzbica. W 2022 roku powiat zlecił opracowanie dokumentacji 

projektowej kolejnego odcinka. Na chwilę obecna jest już zrobiony odcinek od Radomia do Gębarzewa, 
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a docelowo będzie droga wyremontowana do Wierzbicy. Obecnie jest złożony wniosek o uzyskanie 

dofinasowania na odcinek 400 metrów, ten odcinek znajduje się po stronie Gminy Skaryszew. 

Pozostałe kilometry Powiat będzie chciał zrealizować z kilku innych źródeł.   

- Opracowanie dokumentacji projektowej na budowę drogi powiatowej Radom-Augustów-Kowala-

Parznice, z budową chodnika na odcinku o długości 680 metrów. Dokumentacja projektowa zakłada 

wybudowanie chodnika po stronie prawej jadąc od południowej obwodnicy Radomia, następnie  

za torami kolejowymi będzie przechodziła na stronę lewą, aż do połączenia z istniejącym chodnikiem. 

Są planowane konsultacje z mieszkańcami Kosowa w najbliższym czasie.  

- Opracowanie dokumentacji projektowej na remont drogi Sołtyków-Trablice. W 2009 roku na terenie 

gminy Kowala przebudowywano odcinek drogi powiatowej Trablice-Sołtyków – dokumentacje 

projektową na przebudowę tego odcinka zleciła wówczas Gmina Kowala, która nieodpłatnie przekazała 

ten projekt powiatowi. Dokumentacją była źle wykonana podobnie było z wykonaniem robót. Powiat 

wszedł z projektantem i wykonawcą na drogę sądową, dzięki temu wymógł na projektancie wykonanie 

nowego projektu, a wykonawca zobowiązał się do wykonania pewnych prac w ramach ugody na 

terenie powiatu, choć już było po gwarancji. Droga Trablice-Sołtyków została przekazana gminie. Pan 

Starosta na dzisiejszą sesję zabrał gotowe projekty w 4 egzemplarzach, które złoży na sekretariacie po 

sesji. Starosta ma nadzieję, że Pan Wójt będzie aplikował o dotację na remont tej drogi po wykonaniu 

planowanej kanalizacji. Ta dokumentacja nie wymaga pozwolenia na budowę, wystarczy tylko 

zgłoszenie. Do 3 lutego można składać wnioski na remonty dróg, później gmina ma 12 miesięcy na 

realizację takiego zadania. 

- W ramach bieżących wydatków jest planowany remont drogi powiatowej Błonie-Kosów. Remont 

takiej drogi będzie kosztował 1 200 000,00 zł (min 400 metrów drogi). 

- Kilometrów dróg powiatowych w Gminie Kowala jest 31 km. Wartość inwestycji od 2019 do 2022  

(10 zadań) na terenie Gminy Kowala, która już została zapłacona wynosi 11 911 000,00 zł. Gmina 

Kowala współfinansowała te zadania w wysokości 300 000,00 zł co jest około 2% wartości (droga  

w Augustowie 200 000,00 zł oraz rondo w Kowali-Stępocinie 100 000,00 zł). Oprócz inwestycji były 

zadania remontowe i inwestycyjne powiat zrealizował na kwotę 13 100 000,00 zł. Planowany jest 

remont Ruda Mała-Dąbrówka Zabłotnia- Orońsko za kwotę około 12 000 000,00 zł.  

Pan Starosta Będzie bardzo ostrożny o inwestycje Radom-Gębarzów -Polany ponieważ nie ma 

pewności czy Powiat otrzyma dofinasowanie, ale ta inwestycja na pewno będzie zrealizowana.  

Starosta namawia Pana Wójta, aby zrealizował budowę parkingu przy posterunku policji w Kowali-

Stępocinie. 

Wójt Dariusz Bulski potwierdził słowa Starosty, że budowa ronda dobiegła końca.  Przez tą inwestycje 

Kowala-Stępocina się zmieniła.  
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Pan Wójt prosi Pana Starostę, aby obiektywnie informował mieszkańców o kwotach jakie gmina 

przeznaczyła dla powiatu przy budowie tego ronda. To prawda, że gmina dołożyła 100 000,00 zł,  

ale również należy pamiętać, że gmina przekazała bezpłatnie grunty pod budowę tego ronda – wartość 

tych gruntów wyceniono na kwotę 320 000,00 zł. 

Pod kątem zatoki parkingowej, nie było mowy przy podpisywaniu umowy, że Gmina dokłada 

100 000,00 zł na przebudowę tego parkingu. Jest nieprawdą, że Gmina Kowala likwidowała zatoki.  

Kwota 100 000,00 zł została przeznaczona na ogół inwestycji. Wszystkie decyzje co do tego ronda 

podejmował Starosta, a co za tym idzie powiat radomski. Co do budowy parkingu przy budynku 

Posterunku policji w Kowali -Stępocinie – na razie nie ma podjętych decyzji, ale już zaczyna brakować 

miejsc parkingowych. Nasi mieszkańcy mogą skorzystać z parkingu znajdującego się przy aptece, czy 

nawet na placu przy budynku Policji/GOPS-u. 

Pod kątem oświetlenia jak najbardziej Wójt zgadza się ze Starostą, że przepisy mówią o tym, aby to 

gmina przejęła kontrolę nad tym. Należy przy tym pamiętać, że na gminę spada coraz więcej 

obowiązków. Wydatki bieżące gminy przewyższają dochody. Pan Wójt poinformował, że pod koniec 

lutego będzie wiadomo jaka jest nadwyżka w budżecie i ile będzie można dołożyć do inwestycji dla 

powiatu. Na terenie naszej gminy jest wiele pilnych inwestycji, nie może być tak, że dokładamy 

powiatowi milion złotych, a nie realizujemy innych inwestycji na terenie naszej gminy. 

Rozpoczyna się budowa kanalizacji w miejscowości Trablice, planowane jest wybudowanie 12 km sieci 

kanalizacyjnej. Na terenie naszej gminy jest to pierwsza taka inwestycja. Remont drogi w Trablicach to 

jest kolejny etap, na ta chwilę należy najpierw skończyć w tej miejscowości kanalizacje, a później 

dopiero składać wnioski o dofinansowanie. 

Droga Augustów- dofinansowanie do drogi w Augustowie wyniosło 400 000,00 zł plis 100 000,00 zł 

dokumentacja to jest razem 500 000,00 zł, a Pan Starosta podał kwotę 300 000,00 zł.  

Głos zabrał sołtys wsi Romanów Robert Nowak. Pan sołtys uważa, że powiat próbuje zrobić drenaż 

środków budżetu gminy.  Powiat zamiast wykonywać inwestycje ze środków własnych, liczy na datki 

gminy. Pan sołtys również poruszył temat chodnika w miejscowości Parznice.    

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że po sesji nadzwyczajnej i całej uroczystości przy rondzie 

w Kowali-Stępocinie czuje duży niesmak. Radni naszej gminy wstawiają się na każdą sesje 

nadzwyczajną, część Radnych przychodzi, a część nie. Ale akurat na sesji w dniu 20 stycznia byli Ci 

wszyscy co na inne sesje nadzwyczajne nie przychodzą. Radna przypomniała, że na sesji była uchwalona 

uchwała w sprawie nadania nazwy rondu, był udzielony głos tym którzy się chcieli wypowiedzieć. 

Następnie cała uroczystość przeniosła się koło nowo wybudowanego ronda. Na miejscu chyba się 

wypowiedzieli wszyscy, który mogli się wypowiedzieć, ale najbardziej zabolało Radną to brak szacunku 

do stanowiska Wójta Gminy poprzez nie udzielenie mu głosu na tak ważnej uroczystości, tym bardziej, 

że ma terenie Gminy Kowala odbyła się cała uroczystość. Mieszkańcy naszej gminy obecni na 
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uroczystości byli bardzo zbulwersowani całą tą sytuacją. Radna odniosła się również do obecności na 

wieczorze historycznym, który był zorganizowany w PSP w Mazowszanach.   

A co do samej inwestycji ronda, to Radna uważa, że Starosta oszukuje mieszkańców, bo 100 000,00 zł 

Rada Gminy dała, ale na zapewnienie bezpieczeństwa na skrzyżowaniu dróg powiatowych. Później 

Radni podjęli kolejną uchwałę o przekazaniu nieodpłatnie gruntów, które maja być przeznaczone pod 

budowę tego ronda– koszt gruntów wyniósł 320 000,00 zł. Szkoda, że o tym Starosta na fb nic nie 

napisał. A przecież, te 320 000,00 zł mogło wpłynąć do budżetu gminy i Radni mogli to przeznaczyć na 

inne inwestycje. Ale dla gminy ważniejsza jest poprawa bezpieczeństwa. Podsumowując Gmina Kowala 

przeznaczyła na tą inwestycje 420 000,00 zł. 

Radna uważa, że serce gminy przez tą inwestycje nam się wyludniło. Zostały zamknięte sklepy – 

mieszkańcy pytają – gdzie jest to serce Kowali?. 

Radna Agata Kicior poinformowała, że nie przypomina sobie, aby Pan Starosta zabierał głos na sesji 

nadzwyczajnej. A co do szacunku, to dziś Pan Starosta przyszedł i zajął miejsce w ostatnim rzędzie,  

a szacunek do tego stanowiska powinien być odrobię większy.  

Radny Jan Fryszkowski poinformował, że Pan Starosta był zaproszony, aby usiadł koło Pana Wójta, 

niestety nie skorzystał z tego zaproszenia.  

Starosta Radomski Waldemar Trelka poprosił, aby już zostawić te wypominki i żale ponieważ szkoda 

na to wszystko czasu. Za wszystkie uwagi Pan Starosta podziękował, ale najważniejsze jest to, aby 

realizować zaplanowane zadania i inwestycje. Za przekazanie gruntów już Pan Starosta publicznie 

dziękował wcześniej – jak widać ten temat bardzo budzi duże emocje. Starosta przyznał, że nie podał 

kwoty wartości gruntów 320 000,00 zł. Zdaje sobie sprawę, że gmina Kowala mogła żądać zapłaty na 

te grunty, ale to chyba byłby ewenement na całą Polskę. Starosta uważa, zapaść gospodarcza  

w centrum Kowali przez budowę tego ronda to już jest duże nadużycie, bo żaden budynek nie został 

zburzony, wszystkie osoby prywatne, które dostały decyzje o wywłaszczeniu już te środki dostali, albo 

za chwilę dostaną. Starosta Radomski jeszcze raz podziękował za przekazany grunt.  

Pan Starosta Waldemar Trelka odczytał pismo od Pana Wójta Dariusza Bulskiego w sprawie 

dofinasowania rozbudowy drogi powiatowej Orońsko- Dąbrówka Zabłota- Ruda Mała w wysokości 35% 

w 2023 roku. Pan Starosta doskonale rozumie, że są problemy finansowe w gminie, ale chyba to pismo 

jest wiążące. Inną sprawą jest nie dotrzymanie słowa.  

Pan Starosta odniósł się do chodnika w miejscowości Parznice. Według Pana Starosty Sołtys Robert 

Nowak poprzekręcał pewne fakty. Jest szansa wybudowania chodnika, ponieważ trzeba już pomyśleć 

o remoncie tej drogi. Na początek należy najpierw pomyśleć o wykonaniu dokumentacji projektowej.            

Przewodniczący Dariusz Chruślak podziękował Panu Staroście za zaproszenie przewodniczącego na 

spotkania do Powiatu. Przewodniczący przypomniał słowa Starosty, że wniosków o dofinansowanie 

dróg powiatowych w innych gminach jest dużo. Na dzisiejszej sesji Pan Starosta poinformował 
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wszystkich, że jest bardzo dużo już zrobione na terenie naszej gminy. A czy wejdzie gmina w kolejne 

projekty to tylko zależy od Rady Gminy. Na pewno najbardziej zyskaliby mieszkańcy Dąbrówki 

Zabłotniej, ogólnie nasi mieszkańcy bo to oni najwięcej będą uczęszczali ta drogą. Przewodniczący 

również podziękował Starości za wybudowanie ronda i poprawę bezpieczeństwa na terenie Gminy 

Kowala. Podziękowania również przekazał Panu Wójtowi oraz pracownikom którzy współpracowali 

przy tej inwestycji.  

Starosta Radomski Waldemar Trelka podziękował za wypowiedź Przewodniczącego, i poinformował, 

że cała droga Gębarzów- Polany będzie w przyszłości wykonana w jednym standardzie. Starota tylko 

zaprosił wszystkich do współpracy, a pokłócić się zawsze jeszcze zdążymy.  

 

Przewodniczący zarządził przerwę.  

 

Ad. 5. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

Pan Wójt przedstawił podsumowanie prac od poprzedniej sesji: 

12 stycznia odbyła się narada z dyrektorami szkół i przedszkola z terenu naszej gminy.  

17 stycznia odbył się Zarząd Gminnej Ochotniczej Straży Pożarnej.  

19 stycznia w PP w Kowali-Stępocinie odbyła się kampania edukacyjna „jesteś widoczny jesteś 

bezpieczny”. Organizatorem był WORD w Radomiu wraz z Samorządem Województwa 

Mazowieckiego. 

Gmina Kowala otrzymała na 2023 rok ofertę od Polskiej Grupy Górniczej na 810 ton węgla z kopalni 

Mysłowice Wesoła. Podpisano umowy z czterema składami z terenu naszej gminy. Rozpoczęła się już 

dystrybucja węgla do mieszkańców naszej gminy. W 2022 roku wpłynęło 1110 wniosków, a w 2023 

roku 647 na dzień 25.01.2023.  

Pan Wójt zaprosił na XVIII gminny Turniej Halowej Piłki nożnej, który się odbędzie 13 lutego 2023 r.  

Gmina Kowala otrzymała wsparcie dla dzieci z rodzin pegeerowskich. Zostało zakupionych 5 laptopów, 

za kwotę 19 200,00 zł. 

25 stycznia odbyło się spotkanie z przedstawicielami CPKK i z firmą, która robi wstępna dokumentację. 

Na tym spotkaniu byli obecni przedstawiciele naszej gminy. Pan Wójt poprosił Pana Przewodniczącego, 

aby zwołał spotkanie w tej sprawie Wspólne Komisje.  

Radny Paweł Lis poprosił, aby pozostać po sesji i przeanalizować mapy. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał, kto informował o tym spotkaniu. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że ta firma zdecydowała, o tym, że na spotkaniu będzie obecny Pan 

Wójt i pracownicy urzędu gminy. 
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Radny Paweł Lis poinformował, że o tym spotkaniu dowiedział się przez przypadek będąc w tym dniu 

w urzędzie. Jakiś czas temu Pan Lis zwracał się do CPKK o przedstawienie harmonogramu prac na 

terenie naszej gminy.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że ta firma z 8 propozycji chce na początek wybrać 4,  a dopiero 

później zrobić konsultacje z mieszkańcami.   

Radny Paweł Lis potwierdził, że z tych 8 wariantów będzie wybranych 4,  ale również firma CPKK prosi 

o wypracowanie swojego gminnego stanowiska. 

Radny Dariusz Parszewski zapyta czy osoby, które nie złożyły wniosku na węgiel w tym roku, będą 

musieli składać je odnowa. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że tak. Cena za tonę węgla wynosi 2000 zł.  

 

Ad.6. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 
trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że 20 stycznia uczestniczył w uroczystości otwarcia 

ronda w Kowali-Stępocinie. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że do biura Rady Gminy wpłynęło 3 pisma: 

1. Pismo Sołtys wsi Dąbrówka-Zabłotnia ws. wszczęcia postępowania administracyjnego przed 

Wojewodą Mazowieckim w przedmiocie wydania decyzji w sprawie stwierdzenia przejścia 

prawa własności działki nr 403/9 z mocy prawa na Gminę Kowala.  

2. Postanowienie WSA  z dnia 29.12.2022 r. na uchwałę z dnia 25.02.2022 r. Nr XXXVIII.322.2022  

w przedmiocie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Huta 

Mazowszańska.- Sąd odrzucił skargę. 

3. Postanowienie WSA z dnia 29.12.2022 r., na uchwałę z dnia 25.02.2022 r. Nr XXXVIII.321.2022 

w przedmiocie zmiany uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego części Huta Mazowszańska. – Sąd odrzucił skargę.  

Ad.7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr III.12.2018 Rady Gminy Kowala z dnia 30 

listopada 2018 r. w sprawie ustanowienia gminnego programu osłonowego w zakresie dożywiania 

„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023, Moduł 1 i 2  zmienionej uchwałą nr VII.43.2019 Rady 

Gminy Kowala z dnia 29 marca 2019 r. w sprawie zmiany uchwały nr III.12.2018 Rady Gminy Kowala 

z dnia 30 listopada 2018 r. w sprawie ustanowienia gminnego programu osłonowego w zakresie 

dożywiania „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023, Moduł 1 i 2. 
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Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Pani Anna Zaleszczyk poinformowała, że w związku 

ze zmianą uchwały Rady Ministrów z grudnia 2022 roku, która zmieniła uchwałę w sprawie 

wieloletniego rządowego programu – „posiłek w szkole i w domu”. Ustawa ta przewiduje udzielenie 

wsparcia osobom spełniającym kryterium dochodowe i podniesienie oficjalnego kryterium do 200 %.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie ustanowienia gminnego 

programu osłonowego w zakresie dożywiania „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023, Moduł 

1 i 2  zmienionej uchwałą nr VII.43.2019 Rady Gminy Kowala z dnia 29 marca 2019 r. w sprawie zmiany 

uchwały nr III.12.2018 Rady Gminy Kowala z dnia 30 listopada 2018 r. w sprawie ustanowienia 

gminnego programu osłonowego w zakresie dożywiania „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-

2023, Moduł 1 i 2. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LII.410.2023. 

 

Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr III.13.2018 Rady Gminy Kowala z dnia 30 

listopada 2018 r. w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków poniesionych za świadczenia  

z pomocy społecznej w formie posiłku, świadczenia pieniężnego na zakup posiłku lub żywności albo 

świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych dla osób i rodzin objętych 

wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023. 

 

Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Pani Anna Zaleszczyk poinformowała, że ta uchwała 

również jest zmieniona po zmianie uchwały ministrów. W § 1 wyraz 150% zastępuje się wyrazem 200%. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poprosiła o przedstawienie mieszkańcom jakie kryterium dochodowe 

muszą spełnić, aby uzyskać pomoc. 

Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Pani Anna Zaleszczyk poinformowała, że kryterium 

dochodowe dla osoby samotnej w rodzinie wynosi 776 zł podwyższając ją do kwoty 200% daje nam 

kwotę 1552 zł. Jeśli chodzi o osobę w rodzinie jest 600 zł, podwyższając do 200% daje nam to 1200 zł.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany uchwały nr 

III.13.2018 Rady Gminy Kowala z dnia 30 listopada 2018 r. w sprawie określenia zasad zwrotu 

wydatków poniesionych za świadczenia z pomocy społecznej w formie posiłku, świadczenia 

pieniężnego na zakup posiłku lub żywności albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów 

żywnościowych dla osób i rodzin objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole  

i w domu” na lata 2019-2023. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LII.411.2023. 

 

Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr III.14.2018 Rady Gminy Kowala z dnia 30 

listopada 2018 r. w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do 
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nieodpłatnego przyznania pomocy w formie posiłku, świadczenia pieniężnego na zakup posiłku lub 

żywności albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych dla osób objętych 

wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-2023. 

 

Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Pani Anna Zaleszczyk zgłosiła autopoprawkę w tytule 

uchwały- jest wpisany błędny rok 2028, a powinno być 2018.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany uchwały nr 

III.14.2018 Rady Gminy Kowala z dnia 30 listopada 2018 r. w sprawie podwyższenia kryterium 

dochodowego uprawniającego do nieodpłatnego przyznania pomocy w formie posiłku, świadczenia 

pieniężnego na zakup posiłku lub żywności albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów 

żywnościowych dla osób objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” na 

lata 2019-2023. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, 

przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LII.412.2023. 

 

Ad.10. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia stawek za 1 kilometr przebiegu pojazdów przewozu 

dzieci, młodzieży i uczniów niepełnosprawnych do placówek oświatowych. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że 22 grudnia 2022 r., zmieniło się Rozporządzenie w sprawie 

warunków ustalenia oraz sposobu dokonywania zwrotu kosztów używania do celów służbowych 

samochodów osobowych, motocykli i motorowerów nie będących własnością pracodawcy, które 

wchodzi w życie 17 stycznia 2023 r., Rada Gminy jest zobowiązana do podjęcia uchwały i stosowania 

stawek określonych w uchwale 17 stycznia 2023 r.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie ustalenia stawek za  

1 kilometr przebiegu pojazdów przewozu dzieci, młodzieży i uczniów niepełnosprawnych do placówek 

oświatowych. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, 

przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LII.413.2023. 

 

Ad.11. Podjęcie uchwały w sprawie określenia kryteriów rekrutacji liczby punktów za poszczególne 

kryteria w postępowaniu rekrutacyjnym w roku szkolnym 2023/2024 do klas pierwszych publicznych 

szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Kowala, dla kandydatów zamieszkałych poza 

obwodem wybranej publicznej szkoły. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt uchwały jest podobny do tych uchwał, co są 

przyjmowane co roku. Uchwała określa kryteria rekrutacji i liczbę punktów za poszczególne kryteria w 

postępowaniu rekrutacyjnym w roku szkolnym 2023/2024 do klas pierwszych publicznych szkół 

podstawowych prowadzonych przez Gminę Kowala, dla kandydatów zamieszkałych poza obwodem 

wybranej publicznej szkoły podstawowej.  
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Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie określenia kryteriów 

rekrutacji liczby punktów za poszczególne kryteria w postępowaniu rekrutacyjnym w roku szkolnym 

2023/2024 do klas pierwszych publicznych szkół podstawowych prowadzonych przez Gminę Kowala, 

dla kandydatów zamieszkałych poza obwodem wybranej publicznej szkoły. Rada Gminy głosowała:  

12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała 

Nr LII.414.2023. 

 

Ad.12. Podjęcie uchwały w sprawie określenia kryteriów obowiązujących na drugim etapie 

postępowania rekrutacyjnego w roku szkolnym 2023/2024 do publicznych przedszkoli i oddziałów 

przedszkolnych w publicznych szkołach podstawowych, dla których organem prowadzącym jest 

Gmina Kowala, określenia liczby punktów za każde z tych kryteriów i dokumentów niezbędnych do 

ich potwierdzenia. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Uchwała określa kryteria obowiązujące na drugim etapie 

postępowania rekrutującego w roku szkolnym 2023/2024 do publicznych przedszkoli i oddziałów 

przedszkolnych w publicznych szkołach podstawowych, dla których organem prowadzącym jest Gmina 

Kowala, określenia liczby punktów za każde z tych kryteriów i dokumentów niezbędnych do ich 

potwierdzenia. Pan Wójt poprosił o przegłosowanie uchwały.     

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie określenia kryteriów 

obowiązujących na drugim etapie postępowania rekrutacyjnego w roku szkolnym 2023/2024 do 

publicznych przedszkoli i oddziałów przedszkolnych w publicznych szkołach podstawowych, dla 

których organem prowadzącym jest Gmina Kowala, określenia liczby punktów za każde z tych kryteriów 

i dokumentów niezbędnych do ich potwierdzenia. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LII.415.2023. 

 

Ad.13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przedłużenie umowy dzierżawy na 3 lata 

nieruchomości gruntowej stanowiącej własność Gminy Kowala. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że dzierżawca tej nieruchomości, której właścicielem jest Gmina 

Kowala, złożył kolejny wniosek o przedłużenie dzierżawy. Zgodnie z art. 18 ust. 2 pkt 9 lit. „a” ustawy 

o samorządzie gminnym, gdy po umowie zawartej na czas oznaczony do 3 lat, strony zawierają kolejne 

umowy, których przedmiotem jest ta sama nieruchomość, wymagana jest zgoda Rady Gminy w formie 

uchwały.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał czy to chodzi o dzierżawcę, który częściowo odwodnił teren. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że tak ten dzierżawca odwodnił jakąś część nieruchomości gminy.     

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

przedłużenie umowy dzierżawy na 3 lata nieruchomości gruntowej stanowiącej własność Gminy 
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Kowala. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy  

3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LII.416.2023. 

 

Ad.14. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Pani Teresy Garland w przedmiocie: 

„Upamiętnienia szóstej Rocznicy intronizacji Chrystusa Króla Polski w Krakowie- Łagiewnikach  

i potwierdzenia statusu cywilizacyjnego tutejszej gminy”. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Pani Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że  

w dniu 16.01.2023 r., odbyła się komisja na której członkowie omawiali daną petycje. Po opinii prawnej 

i sugestii wniosków Radnych uznano petycje za bezzasadną.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak odczytał treść uchwały.  

Radna Jolanta Pszczoła poinformowała, wartości religijne są uniwersalne i wypełniajmy je wszyscy, ale 

osoba wnioskująca deklaruje się jako katoliczka nie praktykująca.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie rozpatrzenia petycji Pani 

Teresy Garland w przedmiocie: „Upamiętnienia szóstej Rocznicy intronizacji Chrystusa Króla Polski w 

Krakowie- Łagiewnikach i potwierdzenia statusu cywilizacyjnego tutejszej gminy”. Uchwała jest 

bezzasadna. Rada Gminy głosowała: 11 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 

4 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LII.417.2023. 

 

Ad.15. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na niewykonanie przez Wójta czynności 

nakazanych prawem, polegających na zapewnieniu dostępu do danych przestrzennych dotyczących 

miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego zgodnie z obowiązującymi przepisami. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Pani Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że  

w dniu 16.01.2023 r., odbyła się komisja na której członkowie omawiali daną skargę na Wójta Gminy 

Kowala. Po przeanalizowaniu wszystkich materiałów komisja stwierdziła, że gmina zapewnia 

prawidłowy dostęp do danych zgodnie z obowiązującymi przepisami. Dostęp do tych danych jest 

możliwy za pomocą usługi „atom”, zbiór danych jest w postaci dokumentu elektronicznego GML, jest 

zgodnie ze schematem aplikacyjnym i specyfikacja danych oraz podpisem elektronicznym. Komisja 

skargę uznała za bezzasadną. Radni w projekcie uchwały dostali bardzo obszerne uzasadnienie do tej 

skargi.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że częstym zjawiskiem jest to, że firmy konkurencyjne jeśli chcą 

wejść na dany rynek starają się często zaskarżyć dany działający program w instytucji. W taki sposób 

firmy zastraszają Wójtów, aby na przykład zmienili dany program na tej z tej firmy.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie rozpatrzenia skargi na 

niewykonanie przez Wójta czynności nakazanych prawem, polegających na zapewnieniu dostępu do 

danych przestrzennych dotyczących miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego zgodnie 
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z obowiązującymi przepisami. Uchwała jest bezzasadna. Rada Gminy głosowała: 8 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 7 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LII.418.2023. 

 

Ad.16. Przedstawienie sprawozdań z prac komisji stałych Rady Gminy Kowala za 2022 rok oraz pracy 

Rady Gminy Kowala za 2022 rok. 

• Przewodniczący Dariusz Parszewski odczytał sprawozdanie z prac Komisji Budżetowej za 2022 r.  

• W imieniu Przewodniczącego Tomasza Odzimka odczytała sprawozdanie z pracy Komisji Rewizyjnej 

za 2022 r., Radna Barbara Kołodziejczyk.  

• Przewodniczący Krzysztof Farbiś odczytał sprawozdanie z prac Komisji Oświaty, Kultury, Sportu, 

Turystyki i Promocji za 2022 r. 

• Przewodnicząca Agnieszka Rola odczytała sprawozdanie z prac Komisji Rolnictwa, Ochrony 

Środowiska, Porządku Publicznego i Bezpieczeństwa i Ochrony Ludności za 2022 r.  

• Przewodnicząca Barbara Kołodziejczyk odczytała sprawozdanie z prac Komisji Skarg, Wniosków 

i Petycji za 2022 r. 

• Przewodniczący Jan Fryszkowski odczytał w imieniu Przewodniczącego Dariusza Chruślaka 

sprawozdanie z pracy Rady Gminy za rok 2022. 

 

Ad.17. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomości oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. Nr 177, 109/20 i 82 w obrębie 

geodezyjnym Kolonia-Kończyce w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o.o. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że są to projekty uchwał dzięki którym nasi mieszkańcy gminy będą 

mogli podłączyć się do sieci gazowej lub energetycznej. Konkretnie w tej uchwale chodzi o Polską 

Spółkę Gazownictwa, którzy chcą wejść w nasz pas drogi.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. Nr 

177, 109/20 i 82 w obrębie geodezyjnym Kolonia-Kończyce w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki 

Gazownictwa Sp. z o.o. Rada Gminy głosowała: 11 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 4 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LII.419.2023. 

 

Ad.18. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. Nr 256 w obrębie geodezyjnym 

Mazowszany, 506/6 i 486/2 w obrębie geodezyjnym Trablice, 320 w obrębie geodezyjnym 

Kotarwice, 167/3, 158 i 214/3 w obrębie geodezyjnym Ludwinów oraz na dz. o nr ew. 1080/19  

i 1080/42 w obrębie geodezyjnym Kosów Większy w Gminie Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A.  
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że uchwała podobna do poprzedniej tylko w tej uchwale chodzi  

o ustanowienie służebności na rzecz PGE Dystrybucja S.A.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. Nr 

256 w obrębie geodezyjnym Mazowszany, 506/6 i 486/2 w obrębie geodezyjnym Trablice, 320  

w obrębie geodezyjnym Kotarwice, 167/3, 158 i 214/3 w obrębie geodezyjnym Ludwinów oraz na dz. 

o nr ew. 1080/19 i 1080/42 w obrębie geodezyjnym Kosów Większy w Gminie Kowala na rzecz PGE 

Dystrybucja S.A.  Rada Gminy głosowała: 11 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, 

przy 4 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LII.420.2023. 

 

Ad.19. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Rady Gminy Kowala na rok 2023.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że wszyscy Radni plany Pracy Rady Gminy Kowala na 

rok 2023  dostali w materiałach na sesję. 

Brak uwag. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przyjęcia planu pracy 

Rady Gminy Kowala na rok 2023. Rada Gminy głosowała: 8 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 7 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LII.421.2023. 

 

Ad.20. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planów pracy Komisji Rady Gminy Kowala na rok 2023. 

Brak uwag. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że wszyscy Radni plany Pracy Komisji Rady Gminy 

Kowala na rok 2023 dostali w materiałach na sesję. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przyjęcia planów pracy 

Komisji Rady Gminy Kowala na rok 2023. Rada Gminy głosowała: 8 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, przy 7 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LII.422.2023. 

 

Ad.21. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że istotnych zmian budżetowych nie ma.  

Zwiększenie planu dochodów bieżących o kwotę 48 960,00 zł wynika z wprowadzenia środków  

z funduszu Przeciwdziałania COVID_19 z przeznaczeniem na wypłatę dodatków węglowych oraz 

dodatków elektrycznych w kwocie 48 960,00 zł. 

Zwiększenie planu wydatków o kwotę 48 960,00 zł wynika ze zwiększenia planu wydatków bieżących 

o kwotę 28 960,00 zł oraz zwiększenia planu wydatków majątkowych o kwotę 20 000,00 zł w wyniku 

przesunięcia środków bieżących na realizację zadania majątkowego. W wyniku wprowadzonych zmian 

wynik budżetu, przychody, rozchody nie ulegają zmianie.     
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Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Uchwały 

Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. Rada Gminy głosowała: 8 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, przy 7 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LII.423.2023. 

 

Ad.22. Sprawy różne. 

Wójt Dariusz Bulski poprosił kierownika Piotra Markiewicza o przedstawienie planów realizacji 

kanalizacji w miejscowości Trablice. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że rusza inwestycja – budowa kanalizacji. Firma obecnie 

wytyczyła geodezyjnie przebieg kanalizacji w miejscowości Trablice, dodatkowo firma zleciła 

opracowanie czasowej zmiany organizacji ruchu. Z zapewnień firmy pierwsze prace rozpoczną się 

wiosną z chwilą uzyskania i zaopiniowania czasowej organizacji ruchu. Będą wyłączenia i duże 

utrudnienia. Mieszkańcy muszą być przygotowani na niedogodności, aby dojechać do posesji i to 

potrwa około dwóch lat, aż do zakończenia inwestycji.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że inwestycja bardzo trudna realizowana na terenie naszej gminy 

po raz pierwszy. Jest to budowa ponad 12 km kanalizacji. Umowa jest podpisana na 2 lata, ale może 

być tak, że inwestycje uda się zakończyć wcześniej. Nasi mieszkańcy muszą się uzbroić w cierpliwość 

na czas realizacji danej inwestycji. Aby firma mogła wejść na plac budowy muszą być dodatnie 

temperatury nie mniej niż 5 stopni. Nic nie można przyspieszać, ponieważ jest to teren bardzo 

zaludniony, ale jeszcze w międzyczasie zostanie puszczony przetarg na wykonanie kanalizacji na 

odcinku Radomskim.  

Radny Marcin Jakubiak przypomniał, że problem pękniętych płyt na przepustach od strony Wierzbickiej 

do strony kościoła w miejscowości Trablice nie został jeszcze załatwiony. 15 listopada zostało napisane 

w tej sprawie pismo do Wójta Gminy Kowala (Radny Jakubiak odczytał treść pisma). Radny 

poinformował, że przez dwa miesiące od napisania tego pisma nie zostało zrobione nic. 16 stycznia 

Radny dostał odpowiedź od urzędu, że został zlecony stały projekt organizacji ruchu na danym odcinku. 

Na tym odcinku drogi są bardzo duże wyłomy, a tą droga poruszają się dzieci do szkoły. Radny zapytał 

Pana Wójta czy ta naprawa jest, aż tak skomplikowana? Przecież wystarczy wymienić pęknięte płyty, 

ten problem już ciągnie się od 2021 roku i nadal nie jest robione z tym nic. Radny zaapelował do Wójta,  

że w tej chwili mówimy o bezpieczeństwie naszych mieszkańców.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że ta droga jaki i chodnik nie był wybudowany za kadencji obecnego 

Wójta. Na tą drogę był składany wniosek o dofinasowanie do Funduszu Dróg Samorządowych niestety 

nie było w tej sprawie żadnego wsparcia. Zostały zakupione płyty przez urząd, które były sukcesywnie 

wymieniane, ale na chwile obecną już się one skończyły. Na tej drodze jest jeden problem, że 

mieszkańcy Trablic parkują auta osobowe, jak i ciężarowe na tych przepustach i dlatego te płyty 

notorycznie pękają. Wójt już prosił Radnego, aby zwracał mieszkańcom uwagę co do zakazu 
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parkowania aut na tych przepustach ponieważ żaden chodnik tego nie wytrzyma. Przebudowa tego 

chodnika będzie bardzo kosztowna, zostało zlecone projektantowi wykonanie projektu na wymianę 

tych płyt na płyty zbrojone, ale czy to zda egzamin niestety nie wiemy. Pan Wójt tez bardzo chciałby, 

aby Rada przekazała środki na inne inwestycje np. na wykonanie dokumentacji projektowej na budowę 

przedszkola w Mazowszanach, czy zrobić termomodernizacje szkoły w Parznicach.  

Radny Marcin Jakubiak poinformował, że, aż czekał na taką odpowiedź Wójta. Tak Radny się przyznał, 

ze wszystko to jest jego wina jak zawsze nie współpracuje z Wójtem itd. Na początku sesji był Pan 

Starosta, który informuje, co trzeba zrobić, co naprawić po poprzednikach, bo wiadomo, że historia 

jest ważna i trzeba się uczyć na błędach. Z drugiej strony wypowiedź Pana Wójta, że się nic nie da, że 

wszystko jest skomplikowane, co mamy zrobić, niech Rada da pieniądze – Radny nazwał Wójta 

„śmiesznym człowiekiem” , a dlatego, że wymienia trzy płyty przepustowe przez tak długi czas. Niech 

Pan Wójt spojrzy w lustro i powie tym mieszkańcom, że jest to wina Radnego Jakubiaka, że nie ma 300-

400 złotych na nowe płyty. Ten temat jest przerabiany od 8 lat. Każdy z pracowników podejmując pracę 

w urzędzie podjął się pewnej służby na rzecz mieszkańców.   

Radny Marcin Jakubiak zapytał czy to prawda, że budynki GS-u są na działce gminnej? 

Wójt Dariusz Bulski odpowiedział, że na tą chwile nie ma takiej wiedzy. 

Radny Marcin Jakubiak uważa, że nie powinno się powielać niesprawdzonych informacji. Z tego co 

wiadomo to użytkownicy pomieszczeń w centrum Kowali, wynajmowali te lokale do 2022 roku.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jak najbardziej się zgadza, że jest źle i, że nie może to tak 

funkcjonować. Ale należy pamiętać, że są w naszej gminie inne pilne inwestycje np. równanie dróg 

gruntowych. Nigdy nie jest tak w firmie, urzędzie czy innej instytucji, że na wszystko wystarcza. Zawsze 

jest dobrze, gdy się rozdziela pieniądze i na wszystko wystarczy. Rada decyduje na co można 

wydatkować pieniądze, albo skąd je gmina może pozyskać. Jak pamiętamy przez 8 lat nigdy Radny 

Jakubiak nie powiedział skąd wziąć choćby złotówkę. Takich wydatków o których tu Radny mówi jest 

na terenie gminy dużo i niech Radny powie skąd na te inwestycje wziąć pieniądze. Pracownicy naszego 

urzędu pracują na wysokich obrotach, ale nie zawsze to tak działa jak byśmy chcieli.   

Radny Paweł Lis poinformował, że rozumie Radnego Marcina ponieważ w tej samej sprawie zwraca się 

nieustannie do referatu budownictwa, aby te przepusty wymienić. Ten temat nie powinien być 

wyciągany na sesji, tylko w zaciszu gabinetu, ale to jest taki przejaw bezsilności Radnych. Przed nami 

jest wiele wyzwań – jak kanalizacja, Centralny Port Komunikacyjny i koleje. Pan Wójt poinformował, że 

trzeba drogę i chodnik w Trablicach przebudować i potrzeba na tą inwestycje parę tyś złotych. A może 

należy zaproponować inną technologie wykonania tych przepustów, bo jeśli będzie stosowana ta sama 

technologia to niestety nic nie zmieni to w przyszłości, mieszkańcy nadal będą parkowali auta na tych 

przepustach. Może należy zrobić te przepusty zbrojone, albo powinny być wykonane z innego 

materiału (np. żeliwne, stalowe itp.) 
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Radny Paweł Lis zadał dwa pytania- ile może potrwać proces uzgadniania zmiany ruchu?,  oraz jaki jest 

szacowany termin przekazania placu budowy dla wykonawcy. Umowa jest zawarta na 24 miesiące,  

a może uda się zakończyć wcześniej roboty – tylko jest to liczone od podpisania umowy czy od 

udostępnienia placu budowy? 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest to raczej liczone od podpisania umowy, czyli od grudnia. 

Kierownik Piotr Markiewicz odpowiedział, że na organizacje ruchu możemy czekać około dwa miesiące. 

W marcu jest możliwe rozpoczęcie robót,  na pewno temperatury muszą być dodatnie. 

Radny Paweł Lis poinformował, że przed rozpoczęciem robót w Trablicach należy zorganizować 

spotkanie z mieszkańcami, aby poinformować o planowanych utrudnieniach. Radny również poprosił 

o aktualizację zakładki na stronie urzędu gminy ws. budowy kanalizacji.  

Wójt Dariusz Bulski poprosił Radnych Trablic, aby na stronie Fb Trablic napisać apel z prośbą, do 

mieszkańców, aby nie parkowali ciężarowych aut na przepustach.  

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że chciałaby, aby Radny Jakubiak tak żywiołowo 

dyskutował w czasie podwyżek podatków. Z tego co pamięta Radna to Radny Jakubiak ani razu nie 

zagłosował na tak (podwyżka podatków za odpady komunalne, podobnie podwyżka podatków rolnych, 

od nieruchomości czy transportu). Każdy wie, że są to nieprzychylne decyzje dla Radnych, ale to Radni 

biorą odpowiedzialność za budżet naszej gminy. Radny Paweł Lis zauważył, że można wyremontować 

te przepusty z usług remontowych- owszem, ale ta pula jest również na inne miejscowości. Radny Lis 

chwali Pana Starostę, że pozyskuje dużo środków zewnętrznych. Ale należy pamiętać, że gmina tez 

składa dużo wniosków, tylko niestety większość jest rozpatrywana negatywnie. Radna była pewna, że 

dostanie gmina dofinansowanie z Polskiego Ładu na budowę przedszkola w Mazowszanach. Radna 

uważa, że jak przyjdzie potrzeba, aby zagłosować za podniesieniem stawek za odbiór odpadów 

komunalnych, to żaden z tych Radnych tego nie zrobi bo to jest politycznie niepoprawne, mieszkańcy 

będą mieli złe odczucia. Niestety tak to działa. 

Radny Paweł Lis nie zgadza się z Radną Kołodziejczyk i uważa, że Radna kłamie.  

Radna Barbara Kołodziejczyk prosi o wyjaśnienie Radnego Lisa w czym kłamie? Zapytała również 

Radnego czy podniósł rękę za podwyżka podatków czy za podniesieniem opłat za odpady komunalne. 

Radna uważa, że w tym temacie nie kłamie i to jest pomówienie.  

Radny Marcin Jakubiak poinformował, że jego wypowiedź była taka żywiołowa dlatego, że ponad 

osiem miesięcy zwracamy uwagę na coś co można naprawić za niewielkie koszty (nowa płyta 

przepustowa na internecie kosztuje około 100 zł). Takie rzeczy powinny być załatwiane od ręki, bo tu 

chodzi o bezpieczeństwo mieszkańców. Radny uważa, że taka opieszałość urzędu jest może celowa, 

aby uderzyć w Radnego Jakubiaka.  

Radny Marcin Jakubiak uważa, że Wójt nie potrafi wymienić trzech przepustów betonowych, gdzie 

koszt tego nie przekroczy 300 zł. Radna Kołodziejczyk zarzuca Radnemu, że nie podnosił ręki za 
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podwyżkami, ale najpierw musiałby być na tych głosowaniach. Radny uważa, że nie powinno się 

zarzucać coś komuś nie znając szczegółów to właśnie jest pomówienie. Radny po raz kolejny poruszył 

temat przepustów betonowych. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że przez 8 lat funkcjonowania było trzy palety betonowych 

przepustów, które sukcesywnie były wymieniane. Wójt podał przykład przepustu znajdującego się przy 

posesji należący do powiatu. Jeśli trzeba go wyczyścić czy wykosić sam to robi nie dzwoni z pretensjami 

do powiatu. Jeśli Radny uważa, że gmina nie dopełniła swoich obowiązków to powinien sam kupić te 

płyty i naprawić przepusty. 

Radny Paweł Lis zauważył, że temat przepustów na dzisiejszej Sesji był omawiany przez prawię godzinę, 

ale może dzięki temu zostaną one naprawione. Radny uważa, że Radni powinni się skupić na ważnych 

tematach jak CPK. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że ten temat będzie omawiany po Sesji Rady Gminy. 

Sołtys wsi Romanów podsumował wypowiedzi Radnych dot. przepustów. 

Radny Paweł Lis uważa, że jeśliby każdy tak myślał jak Sołtys Nowak to żadne inwestycje nie byłyby 

realizowane bo zawsze coś byłoby źle.   

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że po Sesji zostaną pokazane mapy jakie urząd dostał od CPK,  

a w niedługim czasie zostaną zwołane Wspólne Stałe Komisje, które wypracują wspólne stanowisko 

dotyczące przebiegu danej linii kolejowej.        

Ad.23. Zakończenie obrad. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zamknął LII.2023 sesję Rady Gminy (godz. 12:50 ). 

Protokołowała: Aldona Osińska. 
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